
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

    كمي هم شهروندان رعايت كنند!
اصغري – فلكه س�وم تهرانپارس: متأس��فانه به دليل بي نظمي و 
رعايت نكردن مقررات از سوي برخي ش��هروندان، زباله ها در شب ها 
ديرهنگام بيرون گذاشته مي شود يا به جاي قرار دادن زباله در مخازن، 
زباله ها را كنار مخازن روي زمين مي ريزند كه اين موضوع سبب مي شود 
مأموران شهرداري اين بخش براي جمع آوري و نظافت معابر اين مكان 
متحمل زحمت بسياري شوند. بهتر است شهروندان با شهرداري بيشتر 

همكاري كنند. 
---------------------------------------------------

    ارائه تس�هيات بيشتر به ش�هروندان اس�تفاده كننده از 
حمل و نقل عمومي

محس�ني – تهران: به شهردار تهران پيش��نهاد مي شود براي جلب 
مشاركت و استفاده از سيس��تم حمل و نقل عمومي، ميزان تسهيلات 
به شهروندان افزايش يابد، چرا كه با افزايش بار ترافيكي بايد چندين 
ساعت در ترافيك صبحگاهي و ش��امگاهي انتظار رسيدن به مقصد را 

كشيد.  
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88498445سرويس اجتماعي

به جاي خيرين مدرسه ساز، دنبال خيرين مقاوم ساز باشيد
نيمي از مدارس فرسوده اند و خدمات لحظات بحراني تهران براي 500هزار نفر است نه 20 ميليون!

نيم�ي از م�دارس پايتخ�ت ني�از به نوس�ازي 
و اس�تحكام دارن�د كه ب�راي اي�ن بازس�ازي، 
مقاوم س�ازي و ايج�اد م�دارس در ته�ران ب�ه 
3 هزار ميليارد توم�ان بودجه نياز اس�ت. حال 
اگر بداني�م ته�ران روي خطوط و گس�ل زلزله 
قرار دارد و ح�وادث غيرمترقبه نيز هرگز با خبر 
قبلي نمي آيند، آن وقت اس�ت كه اهميت ماجرا 
و آمادگ�ي براي به حداقل رس�اندن خس�ارات 
جان�ي و مالي بي�ش از پي�ش نمايان مي ش�ود. 

         
اواخر هفته گذشته شانزدهمين زنگ و مانور زلزله 
و ايمني مدارس سراسر كشور در شرايطي در تهران 
به صدا درآمد كه سيدحس��ين هاش��مي استاندار 
ته��ران، اس��فنديار چهاربند مدي��ركل آموزش و 
پرورش ش��هر تهران، محمدكاظم جعفري رئيس 
پژوهش��گاه بين المللي زلزله شناس��ي و مهندسي 
زلزله، محمدرضا مهدلو رئيس سازمان دانش آموزي 
شهر تهران و جمعي از مسئولان نهادهاي مختلف 
در دبيرس��تان دخترانه عفاف منطق��ه 2 پايتخت 
گردهم آمده بودند ت��ا حداقل از پس اين زنگ ها و 
مانورها به نتايجي دست يابند كه در زمان زلزله و 
حوادث واقعي با استناد به آنها به كمك شهروندان 

بشتابند. 

   نيمي از مدارس فرسوده اند
مانور زلزله و ايمني 15 سال است كه هر سال در روز 
مشخصي در مدارس كل كش��ور انجام مي شود اما 
بدون شك اين چند ساعت بالا و پايين پريدن ها نه 
در ذهن بچه ها اثرگذار است و نه خانواده ها را نسبت 
به اين موضوع حساس مي كند. در شرايطي كه در 
اكثر نقاط ايران مدارس فرسوده بوده و در پايتخت 
نيز 50درصد مدارس نياز به نوسازي و مقاوم سازي 
دارند، مانورها تا چه ح��د مي توانند از وقوع حوادث 
ناگ��وار جلوگيري كنن��د؟ به عقيده كارشناس��ان، 
زماني افراد مي توانند در موقع زلزله خود را به نقاط 
امن برسانند كه سقف ها قدرت ايستادگي در برابر 
لرزش هاي اوليه را داش��ته باش��ند، نه اينكه آنقدر 
فرسوده باشند كه در وضعيت س��فيد هم نشود به 
آنها اعتماد كرد.  وقتي بودجه و اعتبارات لازم براي 
مقاوم سازي مدارس به موقع نمي رسد، حتماً مانورها 
فقط يك بازي به ش��مار مي آيند.  در همين رابطه 
اس��تاندار تهران در خصوص ايمن س��ازي مدارس 
ش��هر تهران مي گويد: در تهران متأس��فانه ما براي 
نوسازي و مقاوم س��ازي و ايجاد مدارس نزديك به 
3هزار ميليارد تومان پول نياز داريم كه از اين مقدار 
700ميليارد تومان فقط براي مدارس مسكن مهر 
نياز است، چراكه 300هزار دستگاه بايد تحويل شود 

و هر واحد اگر يك دانش آموز داشته باشد بايد براي 
300هزار دانش آموز مدرسه ايجاد شود.  سيدحسين 
هاشمي ادامه مي دهد: در بحث نوسازي و بازسازي 
مدارس نيز در تهران به 2 هزار و 300ميليارد تومان 
نياز داريم كه اين رق��م در توان دولت نيس��ت و از 
مردم و خيرين مدرسه س��از در اين خصوص انتظار 
كمك داريم.  وي با بيان اينكه در شهرس��تان هاي 
تهران 13ميليون نفر جمعيت و در تهران 9 ميليون 
جمعيت و در مجموع بيش از 20 ميليون جمعيت در 
استان تهران زندگي مي كنند، تأكيد مي كند: استان 
تهران يك ستاد بحران دارد و اين مركزي كه وجود 

دارد، بسيار مدرن اس��ت اما با جرئت مي گويم اين 
مركز مدرن و به روز براي يك شهر 500 هزار نفري 

بيشتر جواب نمي دهد. 
   با زنگ و مانور چيزي مقاوم نمي شود

در تهران مدارسي وجود دارند كه عمرشان به يكصد 
سال هم مي رسد و تعداد زيادي از اين مراكز آموزشي 
هم زمان زيادي از دوره ساخت ش��ان مي گذرد كه 
در اين مدت فرسوده ش��ده اند و نيازمند نوسازي و 

مقاوم سازي هستند. 
نوسازي و مقاوم س��ازي تنها نو شدن اماكن و رنگ 
كردن سقف مدارس و زيبا شدن ساختمان ها نيست 
بلكه زيرساخت ها و سرانه هاي هفت گانه خدماتي و 
همچنين امكانات و تجهيزات هم بايد بر اساس اصول 
و نياز آماده ش��وند.  قائم مقام پژوهشگاه بين المللي 
زلزله شناسي و مهندسي زلزله هم كه خوب مي داند 
وضعيت مدارس خراب اس��ت و دولت هم اعتباري 
براي مقاوم س��ازي آنها ن��دارد و مانورها هم در حد 
يك بازي براي آشنايي با كارهايي است كه شايد در 
زمان زلزله انجام شوند، مي گويد: پيشنهاد مي كنيم 
در كنار خيرين مدرسه ساز در كشور، خيرين بهساز 
مدارس وجود داشته باش��ند تا به بهسازي لرزه اي 

مدارس كمك كنند. 
ساسان عشقي با اش��اره به اينكه قرار است مدارس 
مورد ارزيابي ايمني قرار گيرند، ادامه داد: امس��ال 
مانور از اصلان  دوز ت��ا علي آباد كتول با ش��عار »آيا 
مدرسه من ايمن است؟« برگزار مي شود و مدرسه 
عفاف تهران اولين مدرس��ه در كش��ور اس��ت كه 
ارزيابي ايمني آن انجام شده است.  البته مشكلات 
تهران به مقاوم س��ازي اماكن و س��اختمان هايش  
منتهي نمي شود. ش��هري كه با يك بارندگي تمام 
رفت وآمدهاي��ش مختل و به ق��ول معروف »قفل« 

مي شود، در زمان زلزله چه بر سرش خواهد آمد؟
اگر بپذيريم كه با مان��ور و تمرينات مداوم، مردم به 
آمادگي خوبي رسيده باش��ند، آيا در لحظه بحراني 
و بدون رس��يدن امدادگران و خدمات م��ورد نياز 
مي شود كاري از پيش برد؟ و اگر راه ها و خيابان ها بر 
اثر خرابي برج ها و آپارتمان ها مسدود شده باشند، 
چطور مي ش��ود اقلام و لوازم مورد نياز را به دست 

مردم رساند؟
به عقيده كارشناس��ان، اگر حادثه اي در روس��تاها 
اتفاق بيفتد، اسكان اضطراري در دشت يا محوطه 
باز امكان پذير است اما در تهراني كه در عادي ترين 
حالت��ش نمي توان چن��د متر فضاي ب��از يافت، در 

لحظات بحران و فاجعه چه مي شود كرد. 
كوتاه س��خن اينكه با زنگ و مانور زلزله، نه مدارس 
ايمن مي شوند و نه تغييري در ساختار اماكن ديگر 
به وجود مي آ يد و اگر بخواهيم به همين منوال پيش 
برويم بايد منتظر باشيم كه زلزله تهران به يك فاجعه 

انساني تبديل شود. 

بر اساس گزارش اخير سازمان سنجش آموزش 
كشور كه در جلس�ه 623 كميسيون مشورتي 
ش�وراي عال�ي انق�اب فرهنگي قرائت ش�د، 
دانش�گاه ها 522 هزار صندلي خال�ي دارند كه 
بخش عم�ده ظرفيت ه�اي خالي اعام ش�ده 
مربوط ب�ه دانش�گاه ها و مراكز آم�وزش عالي 
غيرانتفاعي است. اين در حالي است كه وزارت 
علوم نيز در گزارش�ي از وجود 357 مؤسس�ه 
غيرانتفاع�ي خب�ر مي دهد كه 230 مؤسس�ه 
زير يك هزار دانش�جو دارند و اگر مؤسس�ه اي 
زير يك هزار دانش�جو داش�ته باش�د، زيان ده 
اس�ت. بر اي�ن اس�اس بي�ش از 64 درصد كل 
مؤسسات غيرانتفاعي كشور زيان ده هستند. 
پيگيري و رصد آمار صندلي هاي بي سرنش��ين و 
ظرفيت هاي خالي دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي 
از سوي جامعه، آن هم در شرايطي كه در سال هايي 
نه چندان دور ك��ه كنكور غولي بود تنوره كش��ان 
خوابيده بر در دانشگاه كه بين جوانان و آرزوهايشان 
فاصله مي انداخت، طبيعي است.  علاوه بر اين، اعلام 
اين آمار تا چند س��ال قبل، افتخاري براي آموزش 
عالي براي به رخ كش��يدن توانايي ظرفيت سازي 
دانشگاهي آن بود اما خيلي طول نكشيد كه اعلام 
شمار صندلي هاي خالي دانش��گاه ها نه تنها نقطه 
قوت آموزش عالي نبود بلك��ه گزارش از حاكميت 
بخشي نگر و حذف آينده نگري در مديريت فرآيند 
جذب و تربيت نيروي انساني متخصص مورد نياز 
كشور مي داد.  البته افزايش دامنه هاي انتخابي براي 
برنامه ريزي آينده جوانان و نوجوانان و گس��ترش 
افق هاي تازه، به اضافه تغييرات فرهنگي و ساختار 
فكري جامعه به نتيجه اين ضعف كمك كرد تا خالي 
ماندن صندلي هاي دانشگاه ها بيش از پيش جلوه 
كند.  البته ناگفته نماند كه در عين حال بسياري از 
اين افزايش ظرفيت راضي اند و حتي آن را به قيمت 
بي قواره كردن آموزش عالي به خاطر اينكه فش��ار 
رواني دانش آموزان و خانواده ها را در آستانه ورود 
به دانشگاه كاسته، مي ستايند. از طرفي گستردن 
فرصت هاي برابر شغلي را به فرصت هاي تحصيلي 

نابرابر اين افزايش ظرفيت، مي بخشند. 
   حذف ظرفيت هاي اضافه، گزينه مشترك 

همه گروه ها 
با وجود اين، همه بر س��ر يك نكت��ه توافق دارند 
كه از آمار فزاينده صندلي هاي خالي دانش��گاه ها 

نمي توان به راحتي گذش��ت. ب��ه عبارتي آموزش 
عالي كه به اين شكل رش��د كمي يافته، نمي تواند 
نقش محوري در توس��عه دانش بني��ان ايفا كند و 
خيلي كه بتواند از عهده امور جاري خود بربياد هنر 
كرده است. بنابراين سند آمايش سرزميني آموزش 
عالي تدوين ش��د، هرچند كه اجراي تمام و كمال 
آن، منافع برخي را به خط��ر مي انداخت. اما امروز 
كه ديگر جاي تعارف در حوزه آموزش عالي نيست، 
همه متفق القولند كه نه تنها رشد آموزش عالي به 
اين شكل بايد متوقف ش��ود بلكه بايد در جاهايي 
شاخه هاي زايد آن كه چشم تعادل نيروي بازار كار 

را كور كرده، هرس شوند. 
بر اين اساس مي توان گزارشي را كه ابراهيم خدايي، 
رئيس س��ازمان سنجش به كميس��يون مشورتي 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي ارائه ك��رد و در آن 
از آمار 522هزاري صندلي هاي خالي دانش��گاه ها 
گفت، اطلاع��ات مبناي��ي براي اخ��ذ تصميمات 

تخصصي قلمداد كرد. 
بر اساس آمار ارائه شده از س��وي خدايي، در سال 
1393، حدود 813 هزار نفر در آزمون سراس��ري 
ورود به مقطع كارشناسي ارش��د شركت كرده اند 
كه اين تعداد نسبت به سال گذشته 137هزار نفر 
كاهش يافته است. اين گزارش مي افزايد در آزمون 
سراسري امسال از مجموع يك ميليون و 867 هزار 
نفر ظرفيت موجود، يك ميليون و 344 هزار جاي 

خالي پرشده و 522 هزار جاي خالي در دانشگاه ها 
وجود دارد. خدايي در ادامه افزود: از ميان داوطلبان 
ش��ركت كننده در آزم��ون سراس��ري تحصيلات 
تكميلي، حدود 40 درصد از آقايان و كمي بيش از 

60 درصد از خانم ها هستند. 
   رس�يدگي ب�ه پرونده متهم�ان اصلي در 

اولويت 
اين در حالي اس��ت ك��ه در گس��ترش بي برنامه 
ظرفيت ه��اي دانش��گاهي، راه ان��دازي بي روي��ه 
دانش��گاه هاي غيرانتفاعي و رقابت دانش��گاه هاي 
آزاد و پيام نور در جذب و پذيرش دانشجو، متهمان 

رديف اصلي هستند. 
بنابراين اولي��ن گزينه در اصلاح ش��رايط موجود، 
حذف ظرفيت هاي اين دانشگاه ها است كه رشته اي 
بي تناسب با فضاي كاري و فرهنگي يك منطقه را 
به داوطلبان عرضه مي كنن��د و در اين راه حتي به 
جنگ قانون بومي گزيني نيز مي روند تا حياتش��ان 
ادامه پيدا كند. اما انتش��ار خب��ري از وزارت علوم 
و به نق��ل از كارن ابري نيا، مدي��ركل دفتر آموزش 
عالي غيردولتي اين وزارتخانه نشان از عزم آموزش 
عالي بر خود اصلاحي دارد. وي ديروز در گفت و گو 
با رسانه ها از تجميع 13 مؤسسه غيرانتفاعي خبر 
داد و گفت: مؤسس��اتي كه بخواهند ادغام ش��وند، 
تشويق شده و امتياز دريافت مي كنند.  ابري نيا در 
خصوص آخرين وضعيت مؤسس��ات غيرانتفاعي و 

اينكه آيا ادغام يا تجميع خواهند شد، گفت: تجميع 
يا ادغام مؤسسات از پيشنهاداتي بود كه وزارت علوم 
به مؤسس��ات غيرانتفاعي در جهت سامان دهي و 
ارتقاي كيفيت و جلوگيري از ضرر و زيان ناشي از 
كمبود دانش��جو ارائه داده است ولي اين مؤسسات 
چون خصوصي هستند بايد خود تصميم بگيرند كه 

كدام سياست را در پيش گيرند. 
ابري ني��ا ادام��ه داد: در حال حاضر 13 مؤسس��ه 
غيرانتفاعي در خراس��ان رضوي اعلام كرده اند كه 
قصد دارند تجميع شوند و بر همين اساس زميني 
با متراژ بالا خريداري كرده اند تا مؤسسات را در اين 
زمين تجميع كنند، بر همين اساس صحبت هايي 
نيز با آنان شده است كه در سال آينده رشته هايي 
را كه راه اندازي مي كنند به نحوي تنظيم كنند كه 
كار تكراري ديگر مؤسس��ات نباشد و موازي كاري 

صورت نگيرد. 
   بيش از 64 درصد مؤسسات غيرانتفاعي 

زيان ده هستند
مديركل دفتر آم��وزش عالي غيردولت��ي وزارت 
علوم ادامه داد: اين 13 مؤسس��ه تجميع مي شوند 
ولي شخصيت حقوقي خود را از دست نمي دهند 
و اين مانند اين اس��ت كه هر كدام به يك گروه يا 
دانشكده آموزشي تبديل شده و رشته هاي خاصي 
را ارائه  دهند و كار تك��راري هم نكنند، در مراحل 
بعدي اگر خود تصميم بگيرند ك��ه ادغام و به يك 
ش��خصيت حقوقي تبديل ش��وند ما نيز تش��ويق 
كرده و به آنه��ا امتيازاتي هم مي دهي��م، از جمله 
اگر بتوانند گروه هاي آموزش��ي را داشته باشند و 
فعاليت كنند، مي توانند تبديل به چند دانش��كده 
ش��وند و اگر چند س��ال موفق عمل كنند، تبديل 
به دانشگاه مي شوند.  وي ادامه داد: در حال حاضر 
357 مؤسس��ه غيرانتفاعي داريم كه 80 مؤسسه 
زير500 دانش��جو و 150 مؤسس��ه زير يك هزار 
دانشجو دارند. اگر مؤسسه اي زير يك هزار دانشجو 
داشته باشد زيان ده اس��ت.  مديركل دفتر آموزش 
عالي غيردولتي وزارت عل��وم در خصوص كاهش 
يا افزايش ش��هريه غيرانتفاعي ها براي سال آينده 
نيز گفت: طبق آخرين مصوبه، تعيين شهريه اين 
مؤسسات بر عهده هيئت امناي مؤسسات است كه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي تصميم مي گيرد. به 
ما مراجعه كرده خواستند كف و سقف را براي سال 

آينده تعيين كنيم كه در حال بررسي هستيم. 

522 هزار صندلي خالي در دانشگاه ها، آموزش عالي را بي قواره كرده اند 

64 درصد مؤسسات غيرانتفاعي آموزش عالي زيان ده هستند

زهرا چيذري 

بزرگنمايي آقاي مشاور درباره ازدواج سفيد
نگراني ها در حوزه ازدواج كم نيس��ت. از بالا رفتن س��ن ازدواج جوانان 
تا 11ميليون و 200 هزار جوان دم بختي كه پشت سد ازدواج مانده اند، 
همه بر چالش��ي جدي در اين حوزه دلالت دارد؛ چالش��ي كه بيش از 
هر چيز نيازمند اقدامات عملي در حوزه هاي گوناگون اس��ت و شعار و 
سخنراني و طرح آمار و ارقام و بيان اين نگراني ها از تريبون هاي عمومي و 
رسانه اي دردي از اين زخم كهنه دوا نمي كند. حالا مشاور رئيس جمهور 
در همايش روز جهاني ايدز موضوعي تحت عنوان » ازدواج س��فيد«  را 
مطرح و از افزايش زندگي مشترك زنان و مردان بدون ازدواج رسمي ابراز 
نگراني كرده است. اين در حالي است كه به باور دكتر محمود گلزاري، 
معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، وجود اين سبك 
زندگي مشترك در كشورمان هنوز تأييد نش��ده و اساساً در ايران هيچ  
سازماني براي بررسي اين موضوع وجود ندارد كه آمار دقيقي از اين نوع 
ازدواج در كشور ارائه دهد. بنا به تأكيد وي، هرچند احتمال دارد برخي 
دختران و پسران به تقليد از غرب چنين كاري را انجام داده باشند اما اين 

موضوع هنوز اثبات نشده تا بخواهد رسانه اي و به آن دامن زده شود. 
 حتي با فرض تأييد چنين امري نيز ابراز نگراني از افزايش ازدواج سفيد 
از سوي يك مسئول رس��مي و از تريبون رسمي جامعه، حكايت دامن 
زدن به نگراني ها و قبح شكني نسبت به اتفاقي است كه حتي به گوش 
بسياري از مردم كشور هم نرسيده است. به بيان ديگر شايد مسئولان 
گاهي كاركردهاي تريبون هاي رس��مي كش��ور را فراموش مي كنند. 
 رس��انه ها و تريبون هاي رس��مي فرصتي را در اختيار دولتمردان قرار 
مي دهند تا برنامه ه��اي عملي و عملكرد كاري خ��ود را در موضوعات 
مختلف ارائه دهند تا م��ردم و جامعه درباره دغدغه ه��ا و نگراني هاي 
موجود به آرامش و اطمينان برس��ند. بديهي اس��ت كاركرد رسانه يا 
تريبون هاي رس��مي انتقال نگراني ها به جامعه نيس��ت، به خصوص 
نگراني هايي كه به نوعي بيانگر كارنامه  كاري دولت و مس��ئولان ارشد 
جامعه است و حكايت از سوء تدبير دارد. پديده ازدواج سفيد هم اگر در 
جامعه وجود داشته باشد كه محتمل است و اگر رشد داشته باشد كه 
بعيد به نظر مي رسد، طرح رشد آن به سياه نمايي و بزرگنمايي مي ماند. 
به هر حال اين موضوع حكايت از كارنامه عملكرد نامناسب مسئولان 
دارد. بنابراين اگر مسئولي از اين معضل آمار و ارقام دارد و از افزايش آن 
اطمينان، بهتر است به جاي رسانه اي كردن، به حل و فصل ريشه اي اين 
چالش بپردازد، زيرا رسانه اي شدن امري كه شايد مبتلابه يك درصد 
جامعه هم نباشد، تنها قبح شكني به شمار مي آيد، آن هم در شرايطي 
كه هم اكنون در جامعه ما 11 ميليون و 200هزار جوان دم بخت پشت 
سد ازدواج مانده اند. بنا به تأكيد خود دكتر آشنا هم اگر ازدواج آماده، 
ارزان و به هنگام در دسترس نباش��د و تمام مديريت نيازهاي يك فرد 
را به خود فرد واگذار كنيم، نمي توان از فرد انتظار داشت همه فشارها 
را خودش مديريت كند. معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان هم همواره تأكيد دارد ازدواج امري حاكميتي است و وظيفه 
دولت هاست كه شرايط ازدواج را براي جوانان فراهم كنند. از اشتغالزايي 
و رفع موانع اقتصادي ازدواج گرفته تا ايجاد اصلاحات اساسي در فرهنگ 
و سبك زندگي مردم جامعه با عنايت به دستورات ديني، همه اقداماتي 
است كه مي تواند ازدواج را تسهيل كند و كليد تمامي اين امور هم در 
دست حاكميت اس��ت. مسلماً مردم هم دوس��ت دارند سخنان امثال 
مش��اور رئيس جمهور را درباره اقدامات عمل��ي و برنامه هاي اجرايي 
دولت در چنين زمينه هايي بدانند نه اينكه هر روز يك نگراني تازه به 

نگراني هاي قبلي  شان اضافه شود. 

1530 مركز درمان اعتياد در كشور غيرمجازند 
مش�اركت هاي  توس�عه  و  تقاض�ا  كاه�ش  مع�اون 
س�اماندهي  از  مخ�در  م�واد  ب�ا  مب�ارزه  س�تاد  مردم�ي 
88 درص�دي مراك�ز غيرمج�از درم�ان اعتي�اد خب�ر داد. 
بابك دين پرس��ت گفت: از تعداد هزار و 530 مرك��ز درمان غيرمجاز 
شناسايي شده در كشور، هزار و 340 مركز تعطيل يا زمينه اخذ مجوز 

قانوني آنها فراهم شد. 
وي ادامه داد: يكي از مهم ترين برنامه هاي ستاد، موضوع نظارت بر نحوه 
ارائه خدمات درماني و كاهش آسيب و برخورد با متخلفين اين عرصه 
است. مهم ترين سند قانوني برخورد با مراكز غيرمجاز نيز دستورالعملي 
است كه در تاريخ سوم آذرماه جاري و با عنوان »دستورالعمل برخورد 
قانوني با مراكز غيرمج��از و متخلف درمان س��وء مصرف مواد مخدر و 
روان گردان ها«، به دستگاه هاي ذي ربط و شوراهاي هماهنگي مبارزه با 

مواد مخدر سراسر كشور ابلاغ شد. 
وي به آخرين وضعيت س��اماندهي و برخورد با مراكز مجاز اشاره كرد 
و گفت: از تعداد هزار و 530 مركز درمان غيرمجاز شناس��ايي شده در 
كشور، هزار و 340 مركز كه  معادل 88 درصد از كل مراكز غيرمجاز است، 
با تكيه بر چارچوب هاي قانوني مندرج در  دستورالعمل ابلاغي، تعطيل يا 
زمينه اخذ مجوز قانوني آنها فراهم شده و تنها   12درصد مراكز غيرمجاز 
كماكان فعال هس��تند.    معاون دبيركل س��تاد تصريح كرد: از مجموع 
هزار و 530 مركز غيرمجاز شناسايي شده در كشور، تعداد 833 مركز 
)قريب به 55  درصد(، در راستاي اجراي دستورالعمل ابلاغي، پلمب و 
تعطيل ش��ده اند و 507 مركز )حدوداً 33  درصد(، در مسير اجراي اين 
طرح، در چرخه اخذ مجوزهاي قانوني قرار گرفته اند.  دين پرست ادامه 
داد: در ميان استان هاي  كشور، بيشترين آمار مربوط به تعطيلي مراكز 
غيرمجاز، به ترتيب مربوط به استان هاي خراسان رضوي   با300 مركز، 
تهران- مركز با 157 مركز و لرس��تان با 77 مركز است و بيشترين آمار 
مربوط اخذ مجوزهاي قانوني مراكز نيز به استان هاي البرز با 79 مركز، 
خراسان   رضوي با 50 مركز و تهران – مركز با 46 مركز اختصاص دارد.   
---------------------------------------------------  

معاون بهداشت و كنترل كيفيت سازمان ميادين 
ميوه و تره بار خبر داد

بيش از ۲0 نوع سم در برخي محصولات كشاورزي
مع�اون بهداش�ت و كنت�رل كيفي�ت س�ازمان ميادي�ن ميوه و 
تره بار ش�هرداري تهران گفت: بر اس�اس مصوبه ش�وراي ش�هر 
تهران، از س�ال 88 تا به ح�ال محصولاتي كه به مي�دان مركزي 
مي�وه و تره ب�ار وارد مي ش�وند، م�ورد پاي�ش ق�رار مي گيرن�د. 
علي عفتي با بيان اينكه س��ازمان ميادين ميوه و تره بار به عنوان يكي 
از بزرگ ترين شبكه هاي توزيع فرآورده هاي كشاورزي در كشور در دو 
محور توزيع عمده و خرده فروشي فعاليت مي كند، ادامه داد: طرح پايش 
محصولات ورودي به ميدان مركزي شهر تهران از نظر باقيمانده سموم 
و آلاينده هاي شيميايي از سال 1388 و بر اساس مصوبه شوراي اسلامي 

شهر تهران توسط سازمان ميادين ميوه و تره بار اجرا مي شود. 
وي با تأكيد بر اينك��ه در اين طرح تاكن��ون بيش 10 ه��زار نمونه از 
40 محصول كه بيش��ترين ميزان مصرف را دارند م��ورد آزمايش قرار 
گرفته اند، ادامه داد: اين محصولات سهم بيش��تري را در سبد خانوار 
به خود اختصاص مي دهند كه م��ورد مطالعه قرار گرفته اند. همچنين 
بيش از 20 نوع س��م پرمصرف و همچنين دو فلز س��نگين س��رب و 
كادميوم و نيترات كه در اين محصولات از اس��تان هاي مختلف كشور 
وارد مي شوند نيز اندازه گيري شده اند. اين در حالي است كه اين طرح 
همچنان ادامه دارد و بر اساس مصوبه نتايج حاصله نيز به طور مستمر 
در اختيار مسئولان وزارت بهداش��ت، جهاد كشاورزي و شوراي شهر 

قرار مي گيرد. 

محمدرضا هاديلو
   گزارش  يك

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
   گزارش 2

 خانواده هاي شهدا 
در اولويت استخدام آموزش و پرورش 

اس�تخدام هاي  س�هميه  درص�د   30 قان�ون  براس�اس 
دولت�ي باي�د از جامع�ه ايثارگ�ران باش�د ك�ه در ص�ورت 
اس�تخدام در اي�ن وزارتخان�ه اي�ن قان�ون اج�را خواهد ش�د. 
محمدحسين كفراشي، مشاور وزير و مديركل امور شاهد و ايثارگران 
در جمع فرهنگيان ايلام با اعلام اين خبر  تعداد ايثارگران ش��اغل در 
مدارس سراسر كشور را 130 هزار نفر عنوان كرد و گفت: از اين تعداد، 
28 هزار نفر جانباز، 4 هزار و 500 نفر آزاده، 14 هزار نفر فرزند شهيد، 
17 هزار نفر برادر و خواهر ش��هيد، 85 هزار رزمن��ده و 3 هزار نفر نيز 

همسر شهدا هستند. 
كفراش��ي به قانون جامع ايثارگري در كشور اش��اره كرد و يادآور شد: 
بخش هايي از اين قانون براي اجرايي شدن نيازمند آيين نامه است كه 
چنانچه از طريق كميسيون اجتماعي دولت تصويب شود، اين وزارتخانه 

نيز مكلف به اجراي آن خواهد بود. 
مشاور وزير و مديركل دفتر شاهد و ايثارگران وزارت آموزش و پرورش 
اجراي كامل قانون جامع ايثارگري ب��راي فرهنگيان در اين وزارتخانه 
را نيازمند مش��اركت برخ��ي ارگان ها همچ��ون معاون��ت راهبردي 
رياست جمهوري و سازمان بازنشستگي دانست و گفت: با اجراي اين 

قانون در كشور مطالبات بحق ايثارگران تحقق خواهد يافت. 
وي تعداد ش��هداي فرهنگي و دانش آموز كش��ور را به ترتيب 5 هزار و 
36هزار شهيد اعلام كرد و افزود: اين وزارتخانه درصدد است پايگاه هاي 
اطلاعات��ي از زندگينامه و وصيت نامه و س��اير آثار ش��هداي فرهنگي 

راه اندازي كند.
---------------------------------------------------

معاون  ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش  و جوانان:
بودجه جوانان به اندازه احداث ۲0 كيلومتر راه 

روستايي هم نيست
معاون س�اماندهي امور جوانان وزارت 
ورزش و جوان�ان با اش�اره ب�ه اهميت 
افزايش بودجه جوانان در برنامه ششم 
توس�عه گفت: بودج�ه ح�وزه جوانان 
دس�ت كم بايد چهار تا پنج برابر شود. 
محمود گل��زاري در م��ورد فعاليت هاي 
معاونت ساماندهي امور جوانان براي برنامه 
ششم توسعه گفت: علاوه بر برنامه ريزي ها و اقدامات كلي براي تدوين 
اين برنامه سعي كرده ايم  ارتباط نزديك تري را با معاونت برنامه ريزي  
و نظارت راهبردي رياس��ت جمهوري در زمينه تقويت بودجه جوانان 
داشته باش��يم.  وي ادامه داد: يكي از مشكلات عمده ما در حال حاضر 
بودجه ناچيز حوزه جوانان اس��ت، به طوري كه در جلس��ه با اعضاي 
فراكسيون جوانان مجلس، خود نمايندگان نيز عنوان كردند كه بودجه 
س��الانه جوانان حتي به اندازه هزينه احداث 20 كيلومتر راه روستايي 
هم نيست.  گلزاري تصريح كرد: در جلسه اي كه با نمايندگان مجلس 
داشتيم، قرار شد كميس��يون فرهنگي، كميسيون تلفيق، فراكسيون 
جوانان و معاون��ت برنامه ريزي  و نظارت راهبردي رياس��ت جمهوري 
راه هاي جديدي را براي تعيين رديف بودجه حوزه جوانان پيدا كنند. 

وي با بيان اينكه پيش��نهاداتي در زمينه افزايش مشاركت اجتماعي، 
اوقات فراغت، جلوگيري از آسيب هاي اجتماعي و آموزش و مشاوره قبل 
و بعد از ازدواج از سوي معاونت ساماندهي امور جوانان مطرح شده است، 
گفت: براي اجرايي شدن اين پيشنهادات انتظار داريم كه بودجه حوزه 
جوانان دست كم نسبت به گذشته چهار الي پنج برابر شود كه اميدواريم 
در اين زمينه نمايندگان مجلس حمايت خودش��ان را از حوزه جوانان 
نشان دهند.  گلزاري افزود: در ماده 41 برنامه پنجم توسعه عنوان شده 
تمامي دستگاه هايي كه از بودجه عمومي استفاده مي كنند، موظفند 
بخشي از بودجه خود را براي برنامه هاي حوزه جوانان مشخص كنند كه 
در سال هاي گذشته از ميان حدود 20 دستگاه تنها چهار دستگاه به اين 
وظيفه خود عمل كرده اند.  معاون وزير ورزش و جوانان با اشاره به اينكه 
برنامه پنجم توسعه برنامه اي بسيار قوي در حوزه جوانان است، ادامه 
داد: در برنامه پنجم توسعه وظايف تمامي دستگاه ها در حوزه جوانان 
مشخص شده بود، ما اميدواريم در برنامه ششم نيز ذيل عنوان جوانان 
موارد مشخصي در راستاي بهبود وضعيت جوانان در نظر گرفته شود 
و مجلس هم در زمينه تعيين رديف بودجه و ملزم كردن دستگاه ها به 

انجام وظايف خود حمايت هاي لازم را انجام دهد. 
---------------------------------------------------

برخي داروهاي وارداتي ام اس گران شد
با اينكه ب�ا كمب�ود دارو مواجه نيس�تيم ام�ا برخ�ي از داروهاي 
داش�ته اند.  قيم�ت  افزاي�ش  اس  ام  بيم�اران  واردات�ي 
سيدحسن وزيري، مديرعامل انجمن ام اس ايران با عنوان كردن مطلب 
بالا و با بيان اينكه در چند ماه اخير برخي داروه��اي وارداتي افزايش 
قيمت داشته اند كه اميدواريم شاهد كاهش قيمت آنها باشيم، درباره 
وضعيت داروهاي بيماران ام اس گفت: فعلاً براي تأمين داروهاي بيماران 
ام اس با مشكل مواجه نيستيم و كمبود دارو نداريم اما برخي از داروهاي 
وارداتي افزايش قيمت كمي داشته اند.  مديرعامل انجمن ام اس ايران 
افزود: داروهاي موردنياز بيماران ام اس بيش��تر توليد داخل است كه 
نه تنها افزايش قيمت نداشته بلكه در مواردي شاهد كاهش قيمت در 
اين داروها نيز بوده ايم.  وي تأكيد كرد: در برخي شهرستان ها نيز برخي 

داروهاي توليد داخل به صورت رايگان بين بيماران توزيع مي شوند. 
وزيري تأكيد كرد: درباره داروهاي وارداتي نيز بايد عنوان كنم كه قيمت 
برخي از اين داروها نسبت به زمان مشابه سال گذشته كاهش زيادي 
داش��ته به طور مثال دارويي كه با قيمت يك ميليون تومان در س��ال 
گذشته عرضه مي شد، امسال با قيمت 300 هزار تومان عرضه مي شود.  
مديرعامل انجمن ام اس ايران افزود: اما در چند ماه اخير برخي داروهاي 
وارداتي افزايش قيمت داش��ته اند كه اميدواريم در تعرفه جديد شاهد 

كاهش قيمت آنها باشيم.

در تهران مدارس�ي وج�ود دارند 
كه عمرش�ان ب�ه يكصد س�ال هم 
مي رسد و تعداد زيادي از اين مراكز 
آموزش�ي هم زمان زيادي از دوره 
ساخت ش�ان مي گذرد ك�ه در اين 
مدت فرسوده ش�ده اند و نيازمند 
نوس�ازي و مقاوم س�ازي هستند


